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Geachte heer Steggerda, 

 

Op 20 januari jl. ontving ik uw advies over het uitvoeringsprogramma Duurzame 

Sportaccommodaties 2025-2030. Ik dank u voor uw advies en de moeite die de LSF als 

vrijwilligersorgaan heeft willen nemen om het stuk van kritisch advies te voorzien.  

 

Ons college heeft uitgebreid gesproken over het uitvoeringsprogramma Duurzame 

Sportaccommodaties. In zijn vergadering van 18 maart jl. heeft het college besloten om in plaats 

van de titel ‘uitvoeringsprogramma’ de titel ‘uitvoeringsagenda’ te hanteren voor het stuk omdat 

dit beter de lading van het stukt dekt. Op 18 maart heeft het college de uitvoeringsagenda 

Duurzame Sportaccommodaties vastgesteld en besloten om het stuk ter informatie aan de raad 

te sturen. Met deze brief reageer ik op uw advies en geef ik aan hoe het college uw advies heeft 

meegenomen in de uitvoeringsagenda Duurzame Sportaccommodaties.  

 

De LSF adviseert om te zorgen voor “…een goed overleg tussen de verenigingen en de 

beheerder van de accommodaties. Een goede samenwerking tussen verenigingen en beheerders 

is één van de belangrijkste succesfactoren voor het behalen van de doelstellingen. Sommige 

sportbonden hebben een adviseur aangesteld die zich specifiek richt op de ondersteuning van 

sportverenigingen op basis van uitgebreide kennis over subsidieregelingen en andere 

hulpmiddelen. Door deze adviseurs te betrekken bij de verduurzamingsplannen kunnen zij heel 

gericht meedenken over een aanpak die passend is bij de sport die wordt beoefend bij de 

betreffende vereniging.” 

 

Het college omarmt dit advies. En zoals nu al bij veel verenigingen het geval is, zal de gemeente 

blijven inzetten op constructief overleg met sportverenigingen om samen de 

duurzaamheidsambities te realiseren.  

 

De LSF geeft aan dat het Uitvoeringsprogramma ”…een directief karakter heeft en het biedt te 

weinig daadwerkelijke ondersteuningsmaatregelen voor verenigingen. Alleen het wijzen op 

regelgeving en bestaande subsidieregelingen (zoals nu in het Uitvoeringsprogramma is 

opgenomen) is niet voldoende om op korte termijn vooruitgang te boeken. 

 



Datum  2 april 2025    Gemeente Leiden 

Kenmerk  Z/24/3764631    

Pagina  2 / 3    

 

Het is juist dat de uitvoeringsagenda ook ingaat op bestaande- en toekomstige wet- en 

regelgeving en dat dit element een sturend karakter heeft, maar de gemeente doet meer dan dat: 

naast informatie in nieuwsbrieven en tijdens informatiebijeenkomsten en het gemeentelijk 

sportcongres biedt onze breedtesportcoördinator sportverenigingen regelmatig allerhande 

ondersteuning op het gebied van duurzaamheid. U geeft aan dat de bestaande 

subsidieregelingen niet voldoende zijn voor sportverenigingen om op korte termijn vooruitgang te 

boeken. Individuele gevallen daar gelaten, is ons algemene beeld dat een groot aantal 

verenigingen zelfstandig of samen met de gemeente forse stappen hebben gezet of gaan zetten 

in de energietransitie. Hierbij willen wij nog opmerken dat de energietransitie pas in 2050 voltooid 

is: de veranderingen zullen daarom vaak in kleine stapjes gaan en niet allemaal op korte termijn 

worden gezet.  

 

De LSF adviseert om “…de maatregelen voor de verenigingen concreet te maken door samen 

met de verenigingen een plan per (gebruikers)accommodatie uit te werken en stap voor stap te 

implementeren.” 

 

Ook dit advies omarmen wij. Om die reden hebben we dit als maatregel opgenomen in de 

uitvoeringsagenda voor wat betreft de energietransitie. Ook voor de overige 

duurzaamheidsthema’s zullen we over de concrete maatregelen met de verenigingen in overleg 

treden. 

 

De LSF adviseert om “…verenigingen te helpen met de aanvraag van de eventueel benodigde 

vergunningen. 

 

Alle gemeentelijke vergunningsaanvragen worden behandeld door onze afdeling Vergunningen. 

Deze afdeling biedt alle burgers, bedrijven en maatschappelijke organisaties hulp bij het 

aanvragen van een gemeentelijke vergunning. Via de gemeentelijke website kunnen 

verenigingen hier meer informatie over vinden.  

 

De LSF geeft aan dat “…verenigingen zelf ook plannen ontwikkelen in het kader van 

verduurzaming. Financiering van deze plannen kan wellicht niet uit eigen middelen en bestaande 

regelingen gedekt worden. Stel budget (als zetje in de rug) beschikbaar voor verduurzaming, 

zowel voor advies, uitvoering als beheer van de accommodaties die geen eigendom van de 

gemeente zijn.” 

 

Als onderdeel van het Leids sportakkoord heeft de gemeente sportverenigingen in Leiden 

financieel bijgedragen aan het laten opstellen van een duurzaamheids- c.q. energieadvies. Voor 

sportverenigingen was dit kosteloos. Voor het bekostigen van feitelijke 

verduurzamingsmaatregelen van verenigingsgebouwen trekt de gemeente nu geen extra 

middelen uit. Wat de gemeente wel heeft gedaan en zal blijven doen, is het treffen van 

maatregelen die verenigingen direct een besparing op de energiekosten oplevert. Denk hierbij 

aan LED-veldverlichting en energiezuinige installaties in en zonnepanelen op gemeentelijke 

kleedgebouwen. Deze maatregelen worden niet bij elke verenigingen op hetzelfde moment 

getroffen. We volgen hierbij de natuurlijke vervangingsmomenten. De besparingen die deze 

maatregelen opleveren, kunnen verenigingen gebruiken om vervolgens zelf 

duurzaamheidsmaatregelen te treffen. Hierbij kunnen zij ook gebruik kunnen maken van de 

gemeentelijke duurzaamheidslening. Wij denken dat dit alles bij elkaar zeker een steun in de rug 

van verenigingen is. 
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De LSF adviseert om budget beschikbaar te stellen “…voor verenigingen die wel willen, maar niet 

kunnen. Er wordt nu alleen gesproken over het nader onderzoeken of verenigingen gesteund 

kunnen worden, bijvoorbeeld uit opbrengsten van opgewekte energie op de parken. Dit is een 

lange termijn opbrengst, terwijl er op korte termijn actie nodig is (middelen nodig zijn).” 

 

Energieneutraliteit is voor de gemeente een ambitie voor de lange termijn (2050). Voor de korte 

termijn gaat het in de eerste plaats om het besparen van energie. Zoals wij ook bij uw vorige 

advies hierboven hebben aangeven, denken wij dat verenigingen met de ondersteuning die daar 

en in de uitvoeringsagenda staat beschreven goede stappen kunnen zetten naar een 

energiezuiniger clubgebouw. Wij realiseren ons ook dat de overstap naar volledig energieneutraal 

op dit moment een stap te ver is. De komende tijd willen wij gebruiken om de plannen voor het 

energieneutraal of zelfs energieleverend maken (bijvoorbeeld door warmteopwekking in 

kunstgras collectorvelden) van de gemeentelijke sportaccommodaties inclusief 

gebruikersvoorzieningen verder uit te werken. Daarbij hoort ook de vraag hoe opbrengsten van 

warmtewinning uit kunstgras kunnen worden ingezet voor de bekostiging van de duurzaam 

energiesysteem op de gemeentelijke sportaccommodaties, inclusief de verenigingsgebouwen.  

 

De LSF geeft aan: “Over het Uitvoeringsprogramma wordt jaarlijks gerapporteerd en staat voor 

2029 een evaluatie gepland.” En adviseert “Een tussen evaluatie lijkt ons op zijn plaats voor dit 

belangrijke onderwerp.” 

 

Het is mogelijk dat de resultaten waarover jaarlijks wordt gerapporteerd aanleiding  zijn voor het 

aanpassen of toevoegen van maatregelen in de uitvoeringsagenda. Wij zullen dit dan tussentijds 

doen. Op deze wijze denken wij te voorzien in uw aan wens om tussentijds te evalueren. 

 

De uitvoeringsagenda Duurzame Sportaccommodaties is in eerste instantie een interne instructie 

en stelt ambities en doelen voor de gemeente zelf. Sportverenigingen zijn hier niet aan 

gehouden. Vanuit het perspectief van de verenigingen zijn de maatregelen daarom minder 

concreet uitgewerkt. Deze uitvoeringsagenda is voor de gemeente het uitgangspunt voor 

gesprekken met verenigingen om de maatregelen en consequenties verder uit te werken en te 

implementeren. 

 

Besluitvorming 

Het vaststellen van een uitvoeringsagenda is een bevoegdheid van het college. Het college heeft 

de uitvoeringsagenda Duurzame Sportaccommodaties op 18 maart jl. vastgesteld en zal ter 

informatie aan de raad worden gestuurd. 

 

Voor eventuele vragen kunt u contact opnemen met Edwin Roest of Maurice Molenaar.  

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

W. Veltman 

Wethouder Economie, Kennis, Sport & Gezondheid 


